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ســرویس سیاسی -   رئیس جمهور با اشــاره به توانمندی ها و ظرفیت های بالای 
قاره آفریقا، گفت: آمادگی داریم در همه دستاوردهای خود با آفریقا شریک شویم و 

همکاری ها را در همه زمینه ها توسعه و گسترش دهیم.
»مســعود پزشکیان« در ســومین اجلاس همکاری های ایران و آفریقا که با حضور 
نمایندگان ۵۱ کشور در سالن اجلاس سران کشورهای اسلامی برگزار شد، با تسلیت 
به خانواده جانباختگان حادثه انفجار در بندر شهید رجایی، افزود: برای همه مصدومان 
آرزوی سلامتی داریم، دستورات لازم به همکاران در وزارت بهداشت داده شده است 

و امیدواریم که در اسرع وقت بتوانیم مشکلات ایجاد شده را رفع کنیم.
پزشکیان در ادامه سخنان خود در جمع میهمانان اجلاس همکاری های ایران و آفریقا، 
افزود: همه ما در خانه کوچکی در این دنیا با نام هایی مانند آفریقا، آسیا، یا آمریکا زندگی 
می کنیم، اما اگر دیدگاه وسیعی داشته باشیم همه ما بر روی این کره خاکی زندگی می کنیم 
و خداوند نعمت هایی را در اختیار ما قرار داده است که می توانیم با هم از آن بهره ببریم.

رئیس جمهور با اشاره به آیاتی از قرآن کریم که بشریت را یک امت واحد می داند، اظهار 
داشت: خداوند پیامبران و کتاب را فرستاد که ما انسان ها با یکدیگر اختلاف نداشته باشیم 
و دعوا نکنیم، کتاب خدا حکم بر عدالت و انصاف می کند و لذا هر کس باید بر حق خود 
قانع باشد و متجاوز نباشد، انسان باشد و ارزش های انسانی را در وجود خود بپروراند.

پزشکیان تاکید کرد: متاسفانه گروهی متجاوز و زیاده طلب هستند که به حقوق دیگران 
تجاوز کرده و جنایت می کنند، گروهی را از ســرزمین خود بیرون کردند و کشتند و 
انسانیت را زیر سوال بردند، اینها در پشت چهره های انسانی وحشی ترین و جانی ترین 
موجودات روی کره خاکی هستند و بی هیچ واهمه ای انسان های بیگناه از زن و کودک 

و پیر و جوان قتل عام می کنند.
رئیس جمهور تاکید کرد: باور و اعتقاد ما در ایران این است که همه ما از یک ریشه هستیم 
و همه یک امت واحد هســتیم، برتری بین ما و شما وجود ندارد مگر اینکه براساس 

انسانیت و توانمندی و خدمت بیشتر باشد.
وی افزود: ما آماده ایم که تمام دستاوردهایی که به دست آورده ایم را با شما سهیم باشیم، 
در سلامت، تجارت، صنعت، کشاورزی، امنیت و صلح و آرامش داشته های خود را با 
شما به اشتراک بگذاریم تا دنیایی درست کنیم که همه انسان های کره خاکی بتوانند در 

رفاه و امنیت و صلح و آرامش در کنار هم زندگی کنند.
پزشکیان ادامه داد: باید به هم کمک کنیم و دست به دست هم بدهیم و خانه ای مملو از 
سلامت، عشق، محبت، آزادگی و انسانیت بسیازیم و باید به جای کاشتن بذر نفرت و 
کینه، اراده و باور دوستی و برادری و محبت را شکل دهیم، با هم رفت و آمد و تجارت 

داشته باشیم و حق و حقوق یکدیگر را محترم بشماریم.
رئیس جمهور با تاکید بر اینکه باور و اعتقاد به برادری و محبت است که می تواند زندگی 
در کره خاکی را برای همه ساده تر کند، افزود: ما و شما می توانیم آینده ای را برای همه 

مردم جهان بسازیم که مملو از عشق، محبت، رحمت و انسانیت باشد.
وی افزود: تجارت و داد و ستد میان ما و شما برای ایجاد آرامش و روح پاکی است که 
در کنار هم و با هم می توانیم داشته باشیم. امیدوارم در فرصتی که در کشور ما حضور 
دارید، بتوانیم وحدت و انسجام و ارتباط را برقرار کنیم و ما نیز در تمام زمینه ها آماده 

همکاری با کشورهای آفریقایی هستیم.
پزشکیان اظهار داشت: می توانیم و به عنوان یک انسان این وظیفه را در خود می بینیم 
که به هم کمک کنیم تا صلح و انسانیت و آرامش را در کره خاکی خلق کنیم. انسان ها 
خلق شده اند تا در خدمت و در کنار یکدیگر بهترین کار، بهترین راه، بهترین خدمت و 

بهترین حرکت را در محدوده زندگی خود انجام دهد.
سومین اجلاس همکاری های اقتصادی ایران و آفریقا با حضور رئیس جمهور، معاون 
اول رئیس جمهور، وزیر و مسئولان وزارت صمت و جمعی از مقامات قاره آفریقا در 

سالن اجلاس سران در تهران آغاز به کار کرد.
در این رویداد ایران میزبان مقامات اتحادیه آفریقا، رئیس جمهور، نخست وزیر، وزیران 
اقتصادی و تجاری، روسای اتاق های بازرگانی، تجار، فعالان اقتصادی، روسای بانک ها 
و بیمه، واحدهای تولیدی و مدیران شرکت های بزرگ و بین المللی کشورهای آفریقایی 

خواهد بود.
اجــلاس همکاری های اقتصــادی ایران و آفریقا نقطه عطفی برای نظام مند شــدن 
همکاری هــا ایران با این قاره اســت در عین حال قــاره آفریقا فرصتی بی نظیر برای 

کشورهای درحال توسعه تجارت است.
کشورهای آفریقای برای گذر از عقب ماندگی تاریخی، نیازمند واردات کالا، خدمات و 
نیروهای متخصص هستند و به نظر می رسد که ایران می تواند در این مسیر به کشورهای 

آفریقایی کمک کند.
در این رویداد چهار پنل تخصصی در سطح وزرا در چهار حوزه پتروشیمی، صنایع 
معدنی و فلزی، کشاورزی و صنایع غذایی و سلامت و دارو برگزار می شود همچنین 

نشست های B۲B )رو در رو( اختصاصی متناسب با پنل ها در دستور کار است.
در روز نخســت اجلاس چهار پنل تخصصی خواهیم داشــت، روز دوشنبه تجار از 
نمایشگاه ایران اکسپو بازدید خواهند کرد و سه شنبه بعد از برگزاری یک پنل تخصصی 
در سالن خلیج فارس همراه با هیات های دولتی و تجار آفریقایی عازم اصفهان خواهند 
شد تا در آنجا ضمن برگزاری نشست  های تخصصی از بیش از ۱۰ مرکز و کارخانجات 
صنعتی این استان بازدید کنند. البته در اصفهان حوزه گردشگری و صنایع دستی هم به 

حوزه های یادشده اضافه می  شود.
بر اساس این گزارش این اجلاس ۷ تا ۹ اردیبهشت در تهران و ۱۰ و ۱۱ اردیبهشت در 

اصفهان در حال برگزاری است.

پزشکیان  رئیس جمهور: 

آماده گسترش روابط با آفریقا 
در همه زمینه ها هستیم

سرویس سیاسی -    دبیر شورایعالی هماهنگی اقتصادی سران قوا گفت: بازار سالم 
بازاری قاعده مند است و قواعد بازارهای رقابتی باید در بازارهای ایران مستقر شود.

محسن رضایی دبیر شورایعالی هماهنگی اقتصادی سران قوا و عضو مجمع تشخیص 
مصلحت نظام در نشســت هم اندیشی با اساتید دانشگاه، نخبگان و صاحب نظران 

اقتصادی به میزبانی سازمان بازرسی کشور، حضور یافت.
وی با بیان اینکه اقتصاد دولتی در کشور فقط منحصر به قوه مجریه نیست، اظهار داشت: 
قوای مقننه و قضائیه نیز در اقتصاد کشــور دخالت هایی دارند. برای فاصله گرفتن از 

اقتصاد دولتی باید رابطه و حدود اقدامات قوا در اقتصاد سنجیده و مشخص شود.
رضایی با اشاره به مساله مهم امنیت سرمایه گذاری گفت: دارایی، بنگاه و مالکیت باید 
در امنیت باشد و اگر کارآفرینی دچار مشکل شد نباید رفع مشکل او منجر به آسیب 

به تولید و اشتغال شود.
عضو مجمع تشــخیص مصلحت نظام ادامه داد: سرمایه گذاری با ریسک و بازدهی 
در ارتباط است و برای جهت دهی نقدینگی به سوی فعالیت های مولد و تولید باید 
ریسک سرمایه گذاری در تولید کاهش و امنیت سرمایه گذاری افزایش یابد و از دیگر 
سو ریسک سرمایه گذاری در بازارهای رانتی افزایش یابد و با کمک دولت هزینه های 

تولید کاهش یابد تا بازدهی بالا رود.

 دبیر شورایعالی هماهنگی اقتصادی سران قوا:

امنیت سرمایه گذاری در بازارهای 
سالم باید مورد توجه قرار بگیرد

سرویس سیاسی -      فراتــر از ضعف های 
امنیتی، برخی نارســایی های سیاســی و 
اجتماعی هم هســت که انگیزه خیانت به 
کشــور را تشدید می کند یا حداقل قبح این 
خیانــت را کم و بی اثر می کنــد. این نکته 
بسیار مهمی اســت که باید در دستور کار 
و رســیدگی و تجدیدنظر در سیاست های 

جاری قرار گیرد. 
انفجار بندرعباس چه یک حادثه و ناشی از 
سهل انگاری و تقصیر دست اندرکاران باشد 
و چه یک اقدام خرابکارانه و ضدامنیتی باشد؛ 

در هر دو صورت، آن اندازه واجد اهمیت اســت که مجموعه پروتکل های امنیتی و 
انتظامی را بازنگری کرد و مهمتر از آن، باید نسبت به سیاست های کلی که زمینه ساز 

چنین رویدادهایی می شود، تجدیدنظر کرد.
 البته، چنین اقدامی همزمان نیازمند رسیدگی دقیق و حتی المقدور شفاف است. بعید 
است که همزمانی این انفجار با آغاز مذاکرات کارشناسی میان ایران و آمریکا اتفاقی 

باشد.
بنابراین، ظن قوی را باید به خرابکاری معطوف کرد. هرچند شبکه الجزیره به نقل از 
معاریو و به نقل از مقامات ارتش اســرائیل اعلام کرده اســت: انفجار رخ داده در ایران 
ارتباطی با ارتش اسرائیل ندارد، و این می تواند درست باشد؛ زیرا چنین اقداماتی از سوی 

دستگاه های امنیتی یا مزدوران انجام می شود و ارتش ها کمتر دخالت دارند.
 از سوی دیگر، به نظر می رسد که قرینه هایی وجود دارد که ایالات متحده گرچه در این 
مرحله مخالف حمله نظامی به تاسیسات هسته ای ایران است؛ ولی شاید مخالفتی هم 

با عملیات غیرنظامی از سوی اسرائیل نکرده است.
مستند این ادعا، پاسخ ترامپ به این پرسش است که »گزارش شده شما جلوی حمله 
اسرائیل به تاسیسات هسته ای ایران را گرفته اید. آیا این را تکذیب می کنید؟« و او پاسخ 
داد: »نه )این خبر( درست نیست و من جلوی آنها را نگرفتم، اما اجازه ندادم که آنها هم 
این کار را راحت انجام دهند، زیرا فکر می کنم بدون حمله می توانیم به توافق )با ایران( 

برسیم. در نهایت اختیار انجام این کار )حمله( را به آنها سپردم«.
 این بیان می تواند به معنای اختیار داشتن در انجام عملیات خرابکارانه و نه نظامی باشد. 
در هر حال، اگر این اقدام خرابکارانه باشد؛ طبیعی است که یا از طریق نفوذی ها بوده یا 

از طریق برون سپاری به گروه های نزدیک به اسرائیل انجام شده است.
 در هر صورت، یک چیز روشــن اســت و انفجار را نمی توان کلاً به خباثت بیگانگان 
تقلیل داد. به عبارت دیگر، ضعف های حفاظتی، اطلاعاتی، امنیتی خودمان ریشه این 

اتفاقات است.
 فراتر از ضعف های امنیتی، برخی نارسایی های سیاسی و اجتماعی هم هست که انگیزه 
خیانت به کشور را تشدید می کند یا حداقل قبح این خیانت را کم و بی اثر می کند. این 
نکته بسیار مهمی است که باید در دستور کار و رسیدگی و تجدیدنظر در سیاست های 

جاری قرار گیرد. 
 ایران ۸۵میلیون نفر جمعیت دارد که حداقل ده ها هزار نفر از آنان در موقعیت هایی هستند 
و دسترسی هایی دارند که اگر حس و علقه ملی و وطن پرستی نداشته باشند، می توانند 

با کمترین هزینه به کشور خیانت کنند و ضربات جبران ناپذیری بزنند.
 تمامــی این افراد را نمی تــوان از طریق گزینش یا نظارت های اطلاعاتی مهار کرد و 
تحت کنترل درآورد. به ویژه گزینش های ایران که به کلی ضدمنطق آن عمل می کند. آنان 
باید از درون نسبت به میهن و حکومت و دولت خود تعلق خاطر عمیق داشته باشند و 

این امر متاثر از سیاست های عمومی حکومت است.
 نباید اجازه داد که فاصله میان حکومت و مردم چنان عمیق شود که برخی افراد احساس 
نوعی بیگانگی به وطن و مردم نمایند. آنچه که امروز تحت عنوان نفوذ مطرح می شود، 
بیش از اینکه ناشی از اقدامات اطلاعاتی و جاسوسی سرویس های اطلاعاتی باشد؛ متاثر 
از این شکاف خانمان برانداز و احساس بیگانگی است که درون کشور شکل گرفته است 

و باید در اولین فرصت التیام پیدا کند

 

تحلیل عباس عبدی درباره انفجار 
بندرعباس

ســرویس سیاســی -    عضو کمیسیون 
انرژی مجلس گفت: ناترازی انرژی حاصل 
چند دهه سوء مدیریت ساختاری، ضعف 
حکمرانی انرژی، ناهماهنگی های نهادی و 
تصمیمات بخشی و جزیره ای است، کشور 
در حــوزه انرژی نیازمنــد یک نظام جامع 
آماری و پایگاه داده دقیق و صحت سنجی 
شده اســت که بتواند زیربنای برنامه ریزی 

هدفمند و کارآمد قرار گیرد.
سید اسماعیل حسینی در نطق میان دستور 
خود در جلســه علنی مجلس با تســلیت 

جانباختن تعدادی از هموطنان در حادثه بندر شهید رجایی، گفت: باید با متخلفان به 
منظور جلوگیری از تکرار چنین حوادثی برخورد شود.

وی با طرح چهار کلان مسئله اولویت دار کشور گفت: کلان مسئله اول ارتقای نقش 
آحاد ملت در اداره کشور انقلاب اسلامی و نظام جمهوری اسلامی، تجلی اراده آحاد 
ملت ایران و نه صرفا گروهی از خواص و احزاب است. هیچ امری موثرتر از حضور 

واقعی مردم با همه سلایق در اداره کشور نیست.
این نماینده مجلس ادامه داد: آسیب شناسی سیر نزولی مشارکت در چند انتخابات باید 
مهم ترین دغدغه نمایندگان مردم در مجلس باشد چرا که از منظر موسسین جمهوری 
اسلامی ساخت اجتماعی حاشیه روابط قدرت نیست بلکه خود مولد قدرت و عامل 
حفظ پایه های نظام است و مشروعیت همه ما مسئولین در حفظ و تقویت مردم سالاری 
دینی است. نسبت دادن ریشه این روند نگران کننده به معضلات اقتصادی و مسئله 

معیشت و ندیدن ابعاد پیچیده آن آدرس غلط است.
نماینده شــیراز در مجلس بیان کرد: کلان مســئله دوم لزوم اصلاح سیاست گذاری 
اقتصادی و فساد زدایی از گلوگاه های اقتصادی کشور است. سوال اساسی این است که 
چرا با وجود منابع طبیعی سرشار و سرمایه انسانی توانمند عموم مردم و فعالین اقتصادی 
در مضیقه هستند؟ یکی از دلایل آن بی تدبیری در سیاست گذاری اقتصادی است و 

دلیل دیگر به گلوگاه های اقتصادی کشور برمی گردد.
وی ادامه داد: اساساً گلوگاه های مهم اقتصاد در ایران در دست چه کسانی قرار دارد؟ 
گلوگاه هایــی مانند نظام بانکی، بخش انرژی، تجارت خارجی و منابع ارزی، صنایع 
کلیدی مانند پتروشــیمی، خودرو فولاد و امثال آن. متاســفانه امروز بخش مهمی از 
گلوگاه های اقتصادی کشور در دست نااهلانی است که معتقد به حاکمیت جمهوری 
اسلامی نیستند و در سایه ضعف نظارت و شفافیت موجودیت سرزمینی کشور را با 
تهدید مواجه کرده اند و اجرای عدالت در افکار عمومی به آرمانی دست نیافتنی بدل شده 
است.  حسینی گفت: اگر به فرمان ۸ ماده ای مقام معظم رهبری در سال ۸۰ برای مبارزه 
با مفاســد عمل می کردیم به اینجا نمی رسیدیم. به عنوان نمونه بانک های خصوصی 
متخلف از سرچشمه های اصلی تولید تورم در کشور هستند که هم اکنون تعدادی از 

آنها مبالغ چند صد هزار میلیارد تومانی به بانک مرکزی بدهکار هستند.
وی خطاب به سرا قوا، گفت: در جلسه سران قوا به اجماع برسید و بانک های خصوصی 
متخلف را منحل کنید این کار شرط لازم اثربخش بودن همه اصلاحات اقتصادی است 

و بدون آن کنترل تورم امکان پذیر نیست.
وی گفت: به همه مسئولان در بخش های مختلف تاکید می کنم کشور در حوزه انرژی 
نیازمند یک نظام جامع آماری و پایگاه داده دقیق و صحت سنجی شده است که بتواند 

زیربنای برنامه ریزی هدفمند و کارآمد قرار گیرد.

 حسینی عضو کمیسیون انرژی مجلس:

سران قوا به اجماع برسید و بانک های 
خصوصی متخلف را منحل کنید

سیاسی

حــال که این آرزوی دور برآورده شــده و در کمتر از 
یکسال به مذاکره ایران و آمریکا رسیده و در مسیر یک 
اتفاق تاریخی قرار گرفته ایم، امیدوارم از گذشــته ها 
درس بگیریم و کاری که با هاشمی و دولت سازندگی 
کردیم را درباره پزشــکیان و دولت وفاق ملی، »تکرار« 

نکنیم. انشاالله.
محمد محمودی:  ســوال مهم این است که اگر امروز 
پزشکیان، رئیس جمهور نبود، مذاکره با آمریکا، ممکن 

بود؟
  پاسخ نگارنده، منفی است. به چهار دلیل:

 ۱- افزایش مشارکت مردم
مهم ترین خدمتی که پزشکیان در سال ۱۴۰۳ برای آینده 
ایران انجام داد، افزایش مشارکت پنج برابری مردم در 
انتخابات ریاست جمهوری نسبت به انتخابات مجلس 
شــورای اسلامی در اسفند ماه ۱۴۰۲ بود. یقین بدانید 
که اگر پزشکیان نبود و رئیس جمهوری ۱۰ درصدی 
)مشابه انتخابات مجلس( به روی کار می آمد، موضوع 

مذاکره با آمریکا، از اساس منتفی می شد!. 
 ۲- هماهنگی با نظام

قبلا هم نوشتم، مهم ترین خصلت پزشکیان این است 
که »من« نیست. پزشکیان به اتکای همین خصوصیت 
منحصربفــردش بود که مذاکره بــا آمریکا را از قالب 
»دولت- دولت« درآورد و به جایگاه »رهبر-رهبر« ارتقاء 
داد، مخلصانه از دستآورد سازی برای دولتش، گذشت و 
کار مذاکره را به شورای عالی امنیت ملی»شعام« سپرد تا 
با هماهنگی حداکثری با رهبری، »چراغ مذاکره« با »نامه 

ترامپ« روشن شود. مطمئن باشید،
 پزشکیان اگر »من« بود و شبیه برخی روسای جمهور 
گذشته فقط دنبال چسباندن نام خودش به انجام مذاکره 
بــا آمریکا می دوید، اینگونه در اوج مذاکرات، »صبر و 
سکوت« پیشه نمی کرد و با »صدایی بلند«، تلاش می کرد 
هم توافق احتمالی را به نام خودش بزند و هم شکست 
احتمالی را به گردن نظام بیاندازد. اینکه رهبری در همان 
ابتدای آغاز بکار دولت پزشــکیان گفتند، »شکست و 
پیروزی این دولت، شکست و پیروزی همه ی ماست«، 

بی دلیل نبود!. 
 ۳- ایجاد وفاق ملی

آنها که در این چند ماه ریاســت جمهوری پزشکیان، 
بارها و بارها به او طعنه زدند و »وفاق ملی« را با انواع و 
اقسام القاب به سُخره گرفتند، امروز در کمال شرمندگی، 
شاهدند که چگونه وفاق ملی بستر لازم را برای »مذاکره 
بــا آمریکا« ایجاد کرد تا حرف رهبری، روســای قوا، 
نظامیان، علما، مجلس، احزاب، رسانه ها، شخصیتهای 

سیاســی و .... با خواست اکثریت مردم، همسو شود و 
همین همسویی برآمده از وفاق ملی کاری کرد که امروز 
شاهد انزوای روزافزون افراطی ها در کشور باشیم!. این 
هنــر رئیس جمهوری بود که »من« نبود و »طعنه ها« را 
بجــان خرید تا وفاق ملی را از گردنه های بی صبری، 

بسلامت بگذراند و به روز مبادا برساند.
 ۴- مهار سایه و حاشیه!

پزشکیان انتخابات ۱۴۰۳ را از یک دولت برد!. »دولتی 
بدرآمده از ســایه« که فکر همه جا را برای ریاســت 
جمهوری جلیلی کرده بــود، جز افزایش پنج برابری 
حضور مردم را نسبت به انتخابات پنج ماه قبل!. از اسفند 
۱۴۰۲ تا تیر ۱۴۰۳. انتخاب پزشکیان در پس این ۱۵۰ 
روز، فقط انتخاب یک رئیس جمهور نبود، ممانعت از 

تشکیل یک حکومت بود!.
 پس رئیس جمهور پزشکیان از همان روز اول مواجه 
شد با مخاطراتی جدی از جنس سایه و حاشیه!. مسائلی 
نظیر تخریب ظریف، استیضاح سه فوریتی وزیر اقتصاد 
آنهــم فقط بعد از ۶ مــاه، دهن لقی ها از مذاکرات غیر 
علنی مجلس، زیر سوال بردن تصمیمات شورای عالی 
امنیت ملــی، اصرار بر اجرای قانون عفاف و حجاب، 
حمایت از تحصن مقابل مجلس، تهدید علیه تصویب 
FATF در مجمع، دو صدایی کردن نمازجمعه ها »له یا 
علیه« مذاکره با آمریکا، افشــای ماجرای سفر نوروزی 
معاون پارلمانی و ... فقط بخشی از اقدامات علنی دولت 
سایه برای حاشیه سازی علیه دولت وفاق ملی بود که 
جملگی در سد »صبر پزشکیان« و پایبندی وی به وفاق 

ملی، مسدود ماند. 

 البته نباید از حق گذشت که مهار سایه و حاشیه جز با 
همراهی تمام حاکمیت ممکن نبود و برای همین هم 
امروز برای اولین بار شــاهدیم که افراطی ها، »روسای 
قوا« را با هم می زنند تا پیام نارضایتی و مخالفت خود را 

به اصل نظام برسانند!.
 ۵- رئیس جمهورِ فردای توافق

اگر هاشــمی انتخابــی منحصربفرد برای ریاســت 
جمهوری در فردای پایان جنگ ۸ ســاله ایران و عراق 
بود و به همین علت هم موفق شد ماموریتی غیر ممکن 
را برای بازسازی کشوری جنگزده انجام دهد، مسعود 
پزشکیان هم بهترین رئیس جمهورِ ممکن برای فردای 
توافق احتمالی ایران و آمریکاست. رئیس جمهوری که 
فرآتر از نمایش های سیاسی و حزبی و جناحی، تنها به 
سازندگی ایران می اندیشد. رئیس جمهوری که ارزش 
وفاق ملی برایش فقط به میزان تامین منافع ملی است. 
ارزشــی که بهای آن هر چه باشد، ارزش پرداختنش را 

برای پزشکیان دارد!.
 ایــن مهم ترین خصلت مورد نیاز برای رئیس جمهورِ 
فردای توافق اســت. رئیس جمهوری برای سازندگی 
دوباره ایران. رئیس جمهوری که اگر فقط یک سال قبل، 
از امکان حضورش سخنی گفته می شد، بیشتر شبیه یک 
آرزوی دور بود نه یک واقعیت دست یافتنی!. حال که این 
آرزوی دور برآورده شده و در کمتر از یکسال به مذاکره 
ایران و آمریکا رسیده و در مسیر یک اتفاق تاریخی قرار 
گرفته ایم، امیدوارم از گذشته ها درس بگیریم و  کاری که 
با هاشمی و دولت سازندگی کردیم را درباره پزشکیان و 

دولت وفاق ملی، »تکرار« نکنیم. انشاالله.

اگر پزشکیان رئیس جمهور نبود؛ مذاکره
 با آمریکا ممکن بود؟!

سرویس سیاسی -   دیپلمات پیشین 
وزارت امور خارجه گفت: اینکه گفته 
شده است کارشناســان انرژی اتمی 
و اقتصــادی در دور بعدی مذاکرات 
حضور داشــته باشــند، چراغ سبز و 
علامت مثبتی به شــمار می آید. این 
موضــوع در مذاکــرات مورد بحث 
قرار گرفته و کارشناسان انرژی اتمی 
باید بگویند که برنامه چیســت و چه 
چیــزی ایران دارد، چــه چیزی ارائه 
می دهند و چه چیزی دریافت می کنند. 
کارشناسان اقتصادی هم می تواند در 
چارچوپ پیشنهادی آقای عراقچی 
نظر بدهند که گفته بود پروژه ده  هزار 
میلیاردی برای سرمایه گذاری داریم. 
اصلا ممکن است در خصوص مسائل 
اقتصادی دیگر با آمریکا صحبت کنند، 
مثلا سرمایه گذاری در بخش انرژی نه 

لزوما هسته ای.
عبدالرضــا فرجی راد اســتاد روابط 
بین الملل و دیپلمات پیشین وزارت 
امور خارجه در رابطه با ارزیابی خود 
از دور سوم مذاکرات مسقط و سخنان 
عراقچی مبنی بر حضور کارشناسان 
سازمان بین المللی انرژی اتمی در دور 
بعد مذاکرات ایران و آمریکا، تصریح 
کرد: در مقایســه با دو دوره قبل، همه 
طرف ها از رضایــت و مفید بودن و 
سازندگی نشست ها سخن گفته اند. 
البته طرف آمریکایی هنوز اظهارنظری 
نکرده، اما طرف ایرانی و طرف عمانی 
نظرات خــود را ارائه کرده اند که این 
نظرات به صورت محتاطانه بیان شده 
که البته طبیعی هم اســت. در دو دوره 
قبل، کلیات مورد بحث قرار گرفت و 
وقتی در مورد کلیات صحبت می شود، 
اظهارنظر راحت تر است. اما با ورود 
تدریجی به جزئیات، اختلافات ممکن 

است کمتر شود. 
نکته مثبت دور سوم مذاکرات 

مسقط تعیین زمان بعدی مذاکرات 
برای هفته آتی است

وی ادامه داد: ممکن است در مسائلی 
اختلافات کمتر باشــد ولی در مسئله 
دیگری صــد در صد اختلاف وجود 
داشته باشد، این اختلاف ها به معنای 
عدم رســیدن به توافق نیست. اکنون 
وارد مســائل فنی و مســائل مربوط 
به آژانس شــدند و باید با مســئولان 
ارشــد کشــورهای خود مشورت 
کننــد. آن ها خواســته هایی دارند که 

ممکن است غیرمنتظره باشد و ایران 
هم خواســته هایی دارد. بنابراین، این 
مذاکرات با چند ساعت گفت وگو به 
پایان رسید تا طرف ها بتوانند مشورت 
کنند. نکته مثبت دوره ســوم با اینکه 
احتیاط زیادی به کار رفته اســت، این 
بــود که زمــان دوره بعدی مذاکرات 
مشخص شده و این نشان دهنده اراده 

کافی برای ادامه مذاکرات است. 
اگر سر تیم مذاکرات فنی آمریکا 

نبود، کلمات سازنده تری در تشریح 
مذاکرات به کار گرفته می شد

این تحلیل گر روابط بین الملل با بیان 
اینکه وزیر خارجــه عمان نکته ای 
را مطــرح کردند کــه کمی عجیب 
بود، عنوان کرد: ایشــان اعلام کردند 
که در ســوم ماه می ملاقات ســطح 
بالایی صورت خواهد گرفت. حالا 
مشخص نیســت که آیا این ملاقات 
بــه ملاقات آقای عراقچــی با آقای 
ویتــکاف مربوط می شــود یا اینکه 
ملاقات بالاتری در نظر گرفته شــده 
است. این دو مسئول در حال مذاکره 
هستند و امیدواریم که این گفت وگوها 
به نتیجه برسد. این نکته مهم است و 
احتمال دارد در نظر گرفته باشند که تا 
سوم ماه می این گفت وگوها به پایان 
برســد. واقعیت این است که مسائل 
مختلفی در مذاکرات مطرح می شود 
و تیم فنــی آمریکایی که در راس آن 
فردی ســختگیر قرار دارد اگر امروز 
نبود، کلمات مفید و ســازنده تری به 
کار گرفته می شد. علت این امر ممکن 
است این باشد که سیاست های این 
فــرد تا حــدودی با سیاســت های 
اسرائیل هماهنگ شــده است. باید 
ببینیم در دور بعدی که با پایتخت های 
خود مشورت می کنند، با چه آورده ای 
دوباره به مسقط خواهند آمد و چقدر 

می توانند پیشرفت کنند. 
اول باید به یک توافق موقت برسند 
تا بعدا توافق دائمی باشد که کنگره 

آن را به تصویب برساند
فرجــی راد در خصــوص ســابقه 
بدعهدی های آمریکایی ها و تضمینی 
که می توانند در مذاکرات پیش رو به 
ایران بدهند، اظهــار کرد: دو احتمال 
وجود دارد؛ یک احتمال توافق موقت 
اســت که فعلاً نیازی به کنگره ندارد. 
توافق موقت به این معناســت که ما 
چیــزی ارائه دهیم، آمریکا هم چیزی 

دهد تــا مذاکرات ادامه پیــدا کند و 
مذاکرات ادامه دار شود. چرا موقت؟ 
به خاطر ضیق وقت، زیرا اکنون در ماه 
آوریل هستیم و گفته شده است که در 
ماه می باید به سرانجامی برسد و اگر 
بخواهند مذاکرات به سرانجام برسد، 
بالاخره مسئله اسنپ بک وجود دارد 
که باید به توافقی با آمریکا برســیم تا 
بتوانیم با اروپا هم کنار بیایم، پس این 
توافق موقت می شود. زمانی می گویند 
توافق دائم می خواهیم، در این صورت  
نیازمند تصویب کنگره است و زمان بر 
خواهــد بود حتی ممکن اســت اگر 
موضوع وارد کنگره شود، ماه ها طول 
بکشــد. اگر می خواهند پایانی بر این 
دور از مذاکرات داشــته باشند باید در 
ذهن شان یک چیز موقت باشد و بعد 

آن را دائم کنند.
 هــر کســی می توانــد در مذاکــره 
درخواســت خودش را داشته باشد 

ولی ایران همه مطالبات را نمی پذیرد
این کارشــناس سیاســت خارجی 
ایران در رابطه احتمال درخواســت 
آمریکایی ها مبنــی بر تضعیف توان 
موشــکی و دفاعی ایــران، بیان کرد: 
آن ها در حال مذاکره هستند و ممکن 
است خیلی موارد را درخواست کنند. 
طرف مقابل یعنــی ایران هم ممکن 
اســت مطالبی را درخواست کند. هر 
دو طرف درخواســت هایی دارند که 
کسی نمی تواند مانع آن ها شود. طرف 
ایرانی مسئله موشکی را رد کرده است 
و سخنگوی وزارت امور خارجه هم 
این موضوع را تایید کرده اســت. این 
مساله اصلا جای صحبت ندارد. اساسا 
آمریکایی ها چه بحثــی را می توانند 
مطرح کنند. ممکن اســت هر جلسه 
درخواســت هایی را داشته باشند که 

موضوع مهمی نیست.

حضور کارشناسان انرژی اتمی 
و اقتصادی چراغ سبز و علامت 

مثبتی است
ایــن دیپلمــات با ســابقه ایرانی در 
خصــوص حضــور کارشناســان 
اقتصادی در جریان مذاکرات مسقط، 
تصریح کرد: اینکه گفته شــده است 
کارشناســان انرژی اتمی و اقتصادی 
در دور بعدی مذاکرات حضور داشته 
باشــند، چراغ سبز و علامت مثبتی به 
شمار می آید. این موضوع در مذاکرات 
مورد بحث قرار گرفته و کارشناسان 
انــرژی اتمی بایــد بگویند که برنامه 
چیســت و چه چیزی ایران دارد،  چه 
چیــزی ارائه می دهنــد و چه چیزی 
دریافت می کنند. کارشناسان اقتصادی 
هم می توانند در چارچوپ پیشنهادی 
آقای عراقچی نظر بدهند که گفته بود 
پــروژه ده  هزار میلیاردی داریم. اصلا 
ممکن اســت در خصوص مســائل 
اقتصادی دیگر هم با آمریکا صحبت 
کنند، مثلا ســرمایه گذاری در بخش 

انرژی نه لزوما هسته ای.
شریک شدن ایران و آمریکا به 

بررسی زیادی نیاز دارد
وی خاطرنشــان کرد: یک کلمه ای به 
اختصار گفته شده است و ما نمی دانیم 
درون مذاکرات چه اتفاقی افتاده است. 
یک موقع مذاکرات گیر می کند و آن ها 
می گویند شــما اورانیوم را از کشور 
خــارج وارد کنید، همانطور که آقای 
روبیو اخیرا اشاره کرد. در این صورت 
دیدند که مذاکرات به بن بست رسیده 
است و آقای عراقچی می گوید بیاید 
شریک شوید. این شریک شدن باید 
مورد بررسی قرار گیرد و کارشناسان 
فنی و اقتصادی مسائل قیمت و غیره را 
به بحث بگذارند، همه این موارد باعث 

شده کمی کار پیچیده شده باشد.

حضور کارشناسان انرژی اتمی و اقتصادی در دور آینده علامت مثبتی است
فرجی راد فعال سیاسی:

محمد محمودی  
فعال سیاسی 


